

## WAKAF DAN KEUSAHAWANAN SOSIAL: POTENSI DALAM MEMPERKASAKAN EKONOMI MUSLIM

*Waqf and Social Entrepreneurship: Potential In Strengthening The Economy of  
Muslims*

**Zaihana Manshor<sup>1\*</sup>**  
**Shuhairimi Abdullah<sup>2</sup>**

<sup>1</sup> Postgraduate Student, Universiti Malaysia Perlis, Malaysia

<sup>2</sup> Senior Lecturer, Universiti Malaysia Perlis, Malaysia

\*Corresponding author (Email: [zaihanamans@yahoo.com](mailto:zaihanamans@yahoo.com))

Diterima: 21 Februari 2021, Diproses: 23 Februari 2021, Diterbitkan: 31 Mac 2021

---

**Abstrak:** Artikel ini adalah bertujuan untuk menambah pengetahuan dan literatur dalam bidang ini dengan membincangkan peranan wakaf sebagai alat yang berpotensi untuk menyumbang dalam ekonomi umat Islam di Malaysia. Di samping itu, kita juga tahu bahawa keusahawanan sosial adalah elemen yang baik dalam mengatasi masalah kemiskinan dan pengangguran. Oleh itu, gabungan wakaf dan keusahawanan sosial ini dapat memainkan peranan terbaik dalam membantu membangunkan masyarakat dan negara. Artikel ini menggunakan kaedah kualitatif dengan menggunakan sumber data sekunder dalam pangkalan data dalam talian dan kajian perpustakaan melalui analisis dokumen. Hasil kajian menunjukkan bahawa wakaf dan keusahawanan sosial berpotensi besar sebagai alat pembangunan sosio-ekonomi bagi umat Islam. Secara khusus, ia juga dapat mengatasi masalah kemiskinan dan pengangguran di Malaysia.

**Kata kunci:** Keusahawanan sosial, wakaf, ekonomi, Muslim, kemiskinan

**Abstract:** *The purpose of this paper is to add knowledge in the existing body of literature on this area by discussing how waqf can be a potential tool to contribute in Muslim's economy in Malaysia. In addition, we also know that social entrepreneurship is a good element in overcoming the issue of poverty and unemployment. Therefore, this combination of waqf and social entrepreneurship can play the best role in helping to develop the community and the country. This article applies qualitative methods by using secondary data sources in online databases and library studies through document analysis. The findings show that waqf and social entrepreneurship have great potential as a tool for socio-economic development for Muslims. In particular, it is also able to overcome the problem of poverty and unemployment in Malaysia.*

**Keywords:** *Social entrepreneurship, waqf, economy, Muslim, poverty*

---

## **PENGENALAN**

Islam adalah agama yang sentiasa melindungi kebajikan dan kesejahteraan umat Islam. Ini merangkumi kehidupan sosial, keselamatan, ekonomi dan sebagainya. Islam menetapkan pedoman dalam setiap perjalanan hidup, agar kita tidak tersasar dari jalan hidup sebagai Muslim sejati. Bukti pengabdian kepada Allah SWT adalah dengan melakukan Rukun Islam iaitu melalui ibadah seperti syahadah, solat, puasa, zakat dan haji. Selain daripada berbakti kepada Allah SWT melalui amalan-amalan ini, Islam juga mendorong manusia, untuk melakukan amal kebajikan bagi mendekatkan diri dengan Pencipta (taqarrub ilallah). Selain itu, amal kebajikan ini juga berfungsi sebagai jaminan kepada sosio-ekonomi sesama Muslim. Menyentuh berkaitan kebajikan, ia terbahagi kepada beberapa jenis termasuk infaq, derma dan wakaf. Hukum untuk amalan ini adalah sunat tetapi sangat digalakkan dalam Islam. Wakaf, misalnya, memberi kesan yang besar kepada penerima melalui kontrak tetap dan menjamin ganjaran dan faedah berterusan untuk pemberi (Abdul Ghafar, 2009). Oleh itu, artikel ini akan membincangkan dan mengkaji amalan wakaf secara terperinci, serta mengaitkan unsur-unsur keusahawanan sosial dalam Islam.

## **DEFINISI DAN SEJARAH PEMBANGUNAN WAKAF**

Amalan wakaf adalah perbuatan ibadah berdasarkan harta (Don, 2019) dan juga dalam bentuk amal kebajikan (Rahman, 2009). Dari segi bahasa, wakaf bermaksud berhenti, menahan, atau memelihara (Yayasan Wakaf Malaysia, t.t). Menurut PMWP (2019), wakaf adalah amalan dengan menyerahkan sebahagian harta yang dimiliki untuk kepentingan masyarakat agar dapat mendekatkan diri dengan Allah SWT. Ini memutuskan semua bentuk hak dan kawalan ke atas harta yang telah diwakaf. Harta yang hendak diwakaf mestilah pemilikan yang jelas dan juga dapat digunakan setelah diwakaf kelak. Begitu juga, harta itu mesti kekal secara fizikal. Berdasarkan sejarah, amalan wakaf telah lama berlaku seiring dengan perkembangan dan dakwah Islam.

Menurut Karim (2016), wakaf pertama yang berlaku adalah ketika Rasulullah SWT tiba di Madinah. Baginda membeli tanah milik anak yatim bernilai 800 dinar, kemudian membina Masjid Nabawi di atas tanah tersebut. Kisah sejarah wakaf seterusnya iaitu Umar al-Khattab yang memiliki tanah pertanian di Khibar, telah mewakafkan banyak hasil daripada tanamannya. Begitu juga sahabat Rasulullah, Uthman bin Affan yang bertindak membeli perigi milik seorang Yahudi untuk kegunaan orang ramai. Berikutan peristiwa wakaf pada zaman Nabi dan para sahabat, amalan wakaf berkembang di seluruh dunia untuk menjadi pemangkin kepada kebangkitan peradaban dan pembangunan sesebuah negara (Mahmood, Mustaffha, Musafar Hameed, & Johari, 2017). Di Malaysia, sejarah wakaf bermula di Terengganu pada abad ke-13 melalui perkembangan institusi pendidikan. Diikuti oleh Pulau Pinang pada tahun 1801 dengan pembinaan Masjid Kapitan sebagai amalan wakaf yang pertama. Seterusnya di Johor pada tahun 1911, Perak 1951 dan kemudian negeri-negeri lain (Tanjung, 2019).

## **KONSEP WAKAF**

Wakaf adalah amalan yang dianggap mampu menjadi jaminan sosio-ekonomi masyarakat global, khususnya umat Islam. Menurut Karim (2016), wakaf adalah kontrak tabarru'at yang memberi ruang untuk melabur harta dengan membantu meningkatkan taraf hidup dan menjana aset kekayaan umat Islam. Ini dibuktikan dengan perkembangan negara Turki dan kebangkitan tamadun terdahulu hasil daripada instrumen wakaf yang diurus dan ditadbir dengan berkesan dan cekap (Mahmood et al., 2017). Wakaf terdiri daripada beberapa prinsip yang perlu dipatuhi sebagai panduan. Prinsipnya termasuk modal wakaf perlu dijaga, keanjalan dalam pengagihan manfaat dan taqarrub atau mendekatkan diri kepada Allah (Don, 2019). Menurut Ikrimah (2008) & Khoerudin (2018) wakaf merangkumi dua tujuan utama, iaitu umum dan khusus. Ringkasnya, tujuan umum berkaitan dengan fungsi sosial seperti bantuan sosial, pendidikan dan budaya. Walaupun secara khusus terdapat unsur keagamaan seperti pahala dan taqarrub, motivasi keluarga dan hubungan masyarakat. Hari ini, pelbagai model wakaf telah diperkenalkan kepada masyarakat yang bertujuan mendorong masyarakat Islam untuk mengamalkan wakaf dan menambah dana wakaf. Model wakaf ini adalah model aset fizikal yang terdiri daripada tanah, bangunan dan lain-lain. Contohnya, Majlis Agama Islam Melaka (MAIM) membina flat dan lot kedai untuk kemudahan asnaf. Yang kedua adalah model wakaf korporat misalnya dalam bentuk saham seperti yang dilaksanakan oleh Jcorp dan yang ketiga adalah model wakaf tunai yang merupakan penyerahan harta dalam bentuk wang tunai kepada nazir atau institusi wakaf (Ramli, 2019). Sementara itu terdapat juga instrumen pelaburan yang bertujuan untuk menjana dana wakaf. Menurut Dahlan, Ramli, Hashim, Ismon, & Romli (2016), wakaf korporat, sukuk musyarakah, sukuk ijarah dan amanah pelaburan harta tanah Islam wakaf (i-REIT) berpotensi menyumbang kepada pengumpulan dana wakaf. Sebagai tambahan, bukti replikasi instrumen ini adalah pengembangan saham wakaf melalui pusat dialisis berjumlah RM6 juta oleh Majlis Agama Islam Johor.

## **POTENSI WAKAF DALAM PEMERKASAAN EKONOMI UMAT ISLAM**

Berdasarkan sistem mualamat Islam, wakaf adalah kontrak tabarru'at yang bertujuan untuk melakukan amal melalui harta infaq untuk mendapatkan keredhaan Allah (Isamail, Rosele, & Ramli, 2015). Selain melaksanakan ibadah, seorang penderma (waqif) masih menjalankan tugas untuk menolong ummah dengan menyumbang kepada pembangunan ekonomi melalui pembahagian dan pengagihan semula kekayaan kepada yang memerlukan (Rahman, 2009). Menjelang abad ke-21, isu kemiskinan dan pengangguran masih menjadi masalah dalam masyarakat. Walaupun sudah puluhan tahun merdeka, masalah kemiskinan belum selesai. Hakikatnya, isu kemiskinan ini tetap wujud walaupun di negara maju dan moden. Menurut Shaikh, Ismail, & Mohd Shafiai (2017), antara penyebab kemiskinan adalah kerana ketidakadilan dalam pembahagian sumber dan pendapatan yang tidak sama rata. Dalam ekonomi kapitalis misalnya, terdapat ciri dan dasar yang cenderung menindas tanpa memikirkan orang lain. Antara ciri-ciri tersebut adalah eksploitasi terhadap sumber alam dan tenaga kerja, pengumpulan keuntungan dengan cara yang melampau dan pengembangan wilayah perdagangan (Huda, 2016). Pada akhirnya, sistem kapitalis ini telah menjadi ancaman bagi ekonomi negara-negara miskin dan

membangun untuk mengembangkan ekonomi mereka. Namun demikian, ini bertentangan dengan sistem ekonomi Islam yang lebih mementingkan kesejahteraan ummah secara seimbang, tanpa diskriminasi. Berdasarkan kepentingan sosial, sistem ekonomi Islam mendorong kerjasama dan persaingan yang sihat dalam perniagaan. Di samping itu, sistem ekonomi Islam juga mendorong kontrak kebajikan sosial seperti wakaf, zakat, hibah dan lain-lain (Khaer, 2017). Oleh itu, melalui perbincangan dalam artikel ini, wakaf adalah mekanisma terbaik dalam membantu masyarakat dan negara agar masalah sosial seperti kemiskinan, pengangguran dan buta huruf dapat dihilangkan. Melalui wakaf tunai misalnya, nazir dapat melakukan musharakah, mudharabah, ijarah dan sebagainya (Zakaria & Muda, 2017). Contohnya, kontrak mudharabah dapat mewujudkan perniagaan dan usahawan baru. Sementara itu, dana wakaf ini juga dapat disalurkan ke sektor pembiayaan mikro Islam untuk mengembangkan lagi potensi ekonomi umat Islam (Thaidi, Ab Rahman, & Ab Rahman, 2019).

### **KEUSAHAWANAN SOSIAL DALAM ISLAM**

Keusahawanan sosial adalah bidang yang sedang berkembang dari segi teori dan praktikal. Di seluruh dunia, keusahawanan sosial semakin banyak diperkatakan berhubung matlamatnya kerana ia jauh lebih berpotensi dalam aspek ekonomi dan sosial berbanding dengan keusahawanan konvensional. Oleh itu, keusahawanan sosial dianggap sebagai elemen pelengkap, bukan hanya alternatif. Gillis & James (2015) mengaitkan keusahawanan sosial dengan pendekatan yang sesuai dengan keperluan masa kini, berdasarkan kepada tiga aspek utama iaitu *People, Planet* dan *Profit* (3P). Ketiga-tiga aspek ini merangkumi kepemimpinan etika, kelestarian dan nilai ekonomi sebagai prasyarat kolektif untuk keusahawanan sosial. Dalam Islam, keusahawanan sosial adalah mekanisma yang dipraktikkan untuk tujuan mencapai matlamat sosial dengan menggunakan kemahiran keusahawanan konvensional, dan yang paling penting mengharapkan pahala dan keredhaan dari Allah SWT.

Terdapat kajian lepas yang menyoroti kesan pengaruh agama dalam menjalankan aktiviti amal dan kesukarelaan. Individu yang terlibat dan mematuhi nilai agama dan moral lebih cenderung dan komited untuk terlibat dengan program kebajikan dan berorientasikan kemasyarakatan dalam masyarakat. Di samping itu, umat Islam telah diilhamkan oleh ayat-ayat al-Quran dan hadis-hadis yang menyebutkan berkaitan dengan setiap perbuatan baik akan dibalas dengan pahala dan syurga (Salarzahi, Armesh, & Nikbin, 2010). Imam al-Ghazali menyatakan bahawa seorang Muslim mempunyai hak untuk seorang muslim yang lain dengan memberikan bantuan kepada sesama muslim yang memerlukan, sesuai dengan kemampuan mereka. Dalam hal ini, keusahawanan sosial Islam mempunyai kelebihan dari segi instrumen muamalah yang telah menjadi amalan sejak dulu lagi seperti wakaf, zakat dan sebagainya. Oleh itu, instrumen ini harus digunakan dengan betul agar lebih banyak orang mendapat manfaat dari amalan ini, dalam jangka masa yang lebih lama (Nawi, 2018). Oleh itu, wakaf sebagai salah satu instrumen dalam pembangunan ekonomi Islam (Fuadi, 2018) sangat sesuai untuk disesuaikan dalam konteks korporat, model perniagaan dan keusahawanan sosial (Iman & Mohammad, 2017).

## RUMUSAN DAN CADANGAN

Akhir kata, wakaf dan keusahawanan sosial adalah dua mekanisma yang mempunyai matlamat yang sama iaitu untuk memperkukuhkan pembangunan ekonomi dalam masyarakat. Wakaf dapat mengagihkan kekayaan kepada mereka yang memerlukan dan menggunakan dana kewangan dan harta benda sesuai dengan keperluan kemanusiaan. Wakaf juga berpotensi besar untuk digabungkan dengan elemen keusahawanan sosial Islam bagi menghasilkan produktiviti yang akan memberi banyak manfaat kepada masyarakat dan seterusnya mengembangkan sistem ekonomi yang lebih baik. Hal ini kerana wakaf mempunyai kelebihan dari segi dana dan aset. Manakala keusahawanan sosial mempunyai prinsip dan garis panduan untuk mencapai tujuannya. Sebagai saranan dan cadangan, institusi wakaf boleh bekerjasama dengan badan kewangan Islam atau badan bukan kerajaan (NGO) untuk menjana keuntungan yang lebih banyak serta mengagihkan faedah dengan lebih meluas, dalam tujuan memperkasakan sosial dan ekonomi umat Islam serta negara-negara Islam keseluruhannya.

## CORRESPONDING AUTHOR

**Zaihana Manshor** <sup>1\*</sup>, Postgraduate Student, Faculty of Applied and Human Sciences, Universiti Malaysia Perlis (UniMAP), Perlis. No. Tel: 017-4700467  
(Correspondence: zaihanamans@yahoo.com)

## REFERENCES

- Abdul Ghafar, I. (2009). Halatuju Pengurusan Zakat dan Wakaf Di Malaysia. In *Working Paper in Islamic Economics and Finance*.
- Asharaf Mohd Ramli. (2019). Inovasi Model Wakaf Tunai di Malaysia Berlandaskan Kepada Garis Panduan Fatwa. *Journal of Fatwa Management and Research*.
- Betts, S. C. (2018). Social entrepreneurship: A Contemporary Approach to Solving Social Problems. *Global Journal of Entrepreneurship: Volume 2, Number 1, 31-40*.
- Dahlan, N. F., Ramli, R., Hashim, R., Ismon, N. Y., & Romli, S. (2016). Risiko Pengurusan Dana Wakaf Untuk Institusi Pendidikan Tinggi Di Malaysia: Satu Kerangka Konseptual. *Jurnal Ulwan*.
- Don, M. A. (2019). Teori Wakaf, Kepelbagaian dan Contoh Amalan di Malaysia. *MALIM: Jurnal Pengajian Umum Asia Tenggara*, 24-39.
- Fuadi, N. F. Z. (2018). Wakaf sebagai Instrumen Ekonomi Pembangunan Islam. *Economica: Jurnal Ekonomi Islam*. <https://doi.org/10.21580/economica.2018.9.1.2711>
- Gillis, W., & James, M. (2015). The Impact of the Triple Bottom Line on Social Entrepreneurship. *SSRN Electronic Journal*. <https://doi.org/10.2139/ssrn.2676325>
- Huda, C. (2016). Ekonomi Islam dan Kapitalisme (Merunut Benih Kapitalisme dalam Ekonomi Islam). *Economica: Jurnal Ekonomi Islam*. <https://doi.org/10.21580/economica.2016.7.1.1031>

- Ikrimah Said Sabri. (2008). Al-Wakaf al-Islami baina al-Nazariyyah wa al-Tatbiq. *Abdali: Dar al-Nafa'is*.
- Iman, A. H. M., & Mohammad, M. T. S. H. (2017). Waqf as a framework for entrepreneurship. *Humanomics*. <https://doi.org/10.1108/H-01-2017-0015>
- Isamail, M. Z., Rosele, M. I., & Ramli, M. A. (2015). Pemerksaan Wakaf di Malaysia: Satu Sorotan. *Labuan E-Journal of Muamalat and Society*.
- Karim, A. (2016). Tiga kisah awal perintah wakaf - Ustadz Dr. Adiwarmar Karim. In MJS WTC Jakarta. (2016). Retrieved October 1st, 2020, from <https://youtu.be/Nd63FvhwuW8>
- Khaer, A. (2017). Paradigma Holistik Ekonomi Dalam Islam: Studi Perbandingan dengan Kapitalisme dan Sosialisme. *Share: Jurnal Ekonomi Dan Keuangan Islam*. <https://doi.org/10.22373/share.v6i2.1524>
- Khoerudin, A. N. (2018). Tujuan dan Fungsi Wakaf Menurut Para Ulama dan Undang-Undang Di Indonesia. *Tazkiya: Jurnal Keislaman, Kemasyarakatan Dan Kebudayaan*.
- Mahmood, R. H., Mustaffha, N., Musafar Hameed, L. B., & Johari, N. (2017). Pengurusan Wakaf di Malaysia: Isu dan Cabaran. *4th International Conference on Management and Muamalah 2017 (ICoMM 2017)*.
- Nawi, N. H. M. (2018). Konsep Keusahawanan Sosial Islam: Suatu Pengamatan Awal. In *Keusahawanan Sosial Islam: Gagasan dan Perspektif*.
- PMWP. (2019, Julai 7). Bayan linnas siri ke-191: Wakaf pendidikan dan manfaatnya. Retrieved 10 3, 2020, from Pejabat Mufti Wilayah Persekutuan: <https://muftiwp.gov.my/artikel/bayan-linnas/3553-bayan-linnas-siri-ke-191-wakaf-pendidikan-dan-manfaatnya>
- Rahman, A. A. (2009). Peranan Wakaf dalam Pembangunan Ekonomi Umat Islam dan Aplikasinya di Malaysia. *Shariah Journal, Vol. 17, No. 1, 113-152*.
- Salarzehi, H., Armesh, H., & Nikbin, D. (2010). Waqf as a Social Entrepreneurship Model in Islam. *International Journal of Business and Management*. <https://doi.org/10.5539/ijbm.v5n7p179>
- Shaikh, S. A., Ismail, A. G., & Mohd Shafiai, M. H. (2017). Application of Waqf for Social and Development Finance. *ISRA International Journal of Islamic Finance*. <https://doi.org/10.1108/IJIF-07-2017-002>
- Tanjung, H. (2019). Contoh wakaf di Malaysia. In Masjid Alumni IPB. (2019). Retrieved October 3rd, 2020, from <https://youtu.be/H1K0EOjCB1o>
- Thaidi, H. A. A., Ab Rahman, M. F., & Ab Rahman, A. (2019). Integrasi Wakaf dan Pembiayaan Mikro Islam: Prospek dan Cabaran Integration of Waqf and Islamic Microfinance: Prospects and Challenges. *Journal of Fatwa Management and Research*.
- Zakaria, M. S., & Muda, M. Z. (2017). Sorotan Literatur Pelaksanaan Wakaf Tunai di Malaysia / Literature Review on Implementation of Cash Waqf in Malaysia. *Islamiyyat*.